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جهش های مکرر قیمت مسکن طی سه سال گذشته، 
یک گروه »بازیگر« داشــت، یکســری »بازیگردان« 
و البتــه یک دســته »مقصــر«. دربــاره بازیگران و 
بازیگردانان، تاکنون زیاد صحبت شــده، اما کســی تا 
به حال سراغ گروه ســوم را نگرفته است. کاملا محرز 
است که »سیاســتگذار« طی این ســال ها دست کم 
به یک دلیل مشخص مقصر رکود تورمی فرسایشی در 
بخش مسکن بوده اســت؛ از این بابت که می توانست 
 جلــوی جهش های مکــرر را بگیــرد، امــا کوتاهی

 کرد. قیمت مســکن ســال ۹۷ در پی شوک ارزی و 
متغیرهای بیرونــی -بازیگردانان- با صعود تند روبه رو 
شــد و در تهران بیش از ۶۰ درصــد افزایش پیدا کرد. 
عامل اصلی جهش قیمت، خریداران غیرمصرفی بودند 
که به قصد سرمایه گذاری ملکی، اسباب التهاب قیمت را 
در این بازار ایجاد کردند.اما در ســال ۹۸ وضعیت از این 
هم بدتر شــد؛ به طوری که به گروه بازیگران ۹۷ جهش 
مسکن، ســفته باز هم اضافه شد تا با موج سواری روی 
جهش های ماهانه قیمت آپارتمان، در کوتاه مدت عایدی 
نجومی کسب کنند. خرابکاری خریداران سرمایه ای و 
سفته بازان ملکی فقط به  ســال های ۹۷ و ۹۸ محدود 
 نشد، بلکه در ســال ۹۹ با شیب تندتر برای سال سوم

 ادامه پیدا کرد.
در همه این ســال ها، بی عملی »سیاستگذار« مقابل 
»تخریب بازار مسکن توسط ســوداگران«، در نقش 
مجوز خاموش به  خرابکاران ملکی، این بازار را کاملا 

در اختیار ذی نفعان جهش قیمت قرار داد. 
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سرمقاله

مقصرجهش مسکن
ادامه از صفحه اول

این، مهم ترین دلیل اثبات تقصیر از سمت سیاستگذار است. سهم 
مقصــر اما فقط به بی عملی او در برابر رفتار خرابکارانه ســوداگران 
مسکن محدود نشد، بلکه سیاستگذار در این دوره - سه سال جهش 
کم سابقه قیمت ملک- سرگرم سعی و خطای مالیاتی )بی توجهی به 
مالیات اصلی و تلاش برای دریافت مالیات فرعی( برای به اصطلاح 
کنترل رفتار سوداگران نیز شد؛ اقدامی که دهه ها قبل در همین بازار 
به خاطر غفلت از مالیات اصلی به بن بســت خورد. چه بسا اگر دولت 
در این ســال ها، سرگرم »مهار ســفته بازی با مالیات بر خانه خالی 
)مالیات فرعی(« نمی شد، مطالبه خانه اولی ها بابت »اقدام دولتی ها 
برای کنترل تورم ملکی« می توانست زمینه »فعالیت مالیات جهانی 
و اصلی ضدســفته بازی ملکی« را در بازار مســکن ایجاد کند. اما 
دلخوشی ناظران بازار به اقدام سیاستگذار عملا به نفع برندگان این 

سعی و خطا تمام شد؛ یعنی »بازیگران جهش«.
فارغ از اینکه آیا »بی عملی سیاستگذار و انحراف او در سیاستگذاری« 
تحت تاثیر ناتوانی مسوولان در تشخیص راه حل درست رقم خورده 
یا با هدایت نامرئی بازیگران جهش صورت گرفته است، اکنون دولت 
جدید سکان سیاستگذاری مسکن را از قبلی ها گرفته و در مقطعی 
که بازار ملک وارد »دوربرگردان انتظارات« شــده، باید مسیر آینده 

این بازار را شکل دهد.
بــرای این منظور، ســه راه پیش روی دولت جدید قــرار دارد: راه 
اول، قدم گذاشــتن در بیراهه دولت های قبلی است؛ راه دوم اختراع 
طرح های عجیب و غریب به اســم »خانه دار کردن بی خانمان ها« 

است؛ اما راه سوم »راه حل ابررکود تورمی مسکن« است.
انتخاب راه هــای اول و دوم تا پیش از این بحران اخیر مســکن، 
خیلی زود و راحت از ســوی دولت ها صورت می گرفت، اما در این 
مقطع که »سهم سیاستگذار در جهش قیمت و تخریب قدرت خرید 
خانه اولی ها« معلوم شده است، شــاید آن انتخاب های مساله دار و 

دردسرساز چندان برای مسوولان جدید کار راحتی نباشد.
در این میان، دو سند رسمی از بی کفایتی طرح های دولت های قبلی 
در بخش مسکن وجود دارد که اثبات می کند، اکنون وقت ورود به راه 
سوم اســت. راه سوم، تصفیه بازار ملک از عاملان جهش قیمت با 
»مالیات ســالانه بر املاک« است. این، مالیات اصلی برای تنظیم 
بازار مسکن است که بدون آن، هر نوع مالیات فرعی نمی تواند موثر 
واقع شود. با مالیات سالانه )با نرخ جهانی ۵/ ۰ تا ۵/ ۱ درصد ارزش 
روز ملک(، خرید و نگهداری بلااستفاده آپارتمان، هزینه بر می شود و 

در نتیجه این رفتار خاتمه پیدا می کند.
سند اول بی کفایتی طرح های گذشته ، »تورم حدود ۲۰۰ درصدی 
مســکن« و »تورم نزدیک به ۳۰۰ درصدی زمین« طی سال های 
اجرای طرح مسکن مهر -۸۶ تا ۹۲- است. این طرح به دنبال »حذف 
قیمت زمین از قیمت تمام شــده مسکن« و »تبدیل ملک به کالای 
ارزان و در دســترس خانوارهای فاقد مسکن« بود؛ اما عکس این 

هدف در بازار ملک رقم خورد.
ســند دوم، »بحران فقر مسکن در ایران با ابعاد نزدیک به دو برابر 

متوسط جهانی« است که به تازگی اعلام شد.
بیش از یک ســوم خانوارها در کشور تحت »فشار هزینه مسکن« 
قرار دارند. این اتفاق که از آن تحت عنوان »فقر مســکن« نام برده 
می شود، در شهرهای کشــور بیش از ۴۰ درصد است )در روستاها 
کمتر است(. در این میان، درجه »فقر مسکن« در تهران بسیار وخیم 
اســت؛ به طوری که از هر ۱۰۰ خانوار تهرانی، ۸۰ خانوار از »مسکن 
مقرون به صرفه« محروم هستند؛ به این معنا که این جمعیت ناتوان 
از دسترســی به  مسکن در اســتطاعت، خیلی بیش از ۳۰ درصد از 
هزینه های ماهانه خود را صرف هزینه تامین مسکن )اجاره( می کنند. 
»فقر مسکن« تا پیش از بحران اخیر جهش قیمت، کمتر از این بود.

وضع موجود بیانگر »شدت تخریب قدرت مصرف کنندگان در بازار 
مســکن در اثر حرکت بازیگران جهش قیمت« است که به خاطر 
دست روی دست گذاشتن و کنار ایستادن سیاستگذار و تماشاکردن 

خرابکاری ها رخ داده است.
فعلا در روزهای گذشــته از شــروع به کار دولت سیزدهم، حرکتی 
دال بــر »اقدام برای برهم زدن میــزکار بازیگران جهش قیمت« 
دیده نشده است. البته در روزهای وعده ها - رقابت های انتخاباتی- 
صحبت هایی مبنی بر »مقابله مالیاتی موثر با ســوداگران ملکی« 
مطرح شد، اما برنامه هایی که وزیر جدید راه و شهرسازی برای بازار 
مسکن در نظر گرفته، نوعی »کم اطلاعی نسبت به  بحران و ریشه 

بحران« را نشان می دهد.
با این حال نکات مهمی وجود دارد که دولتمردان جدید باید از همین 

ابتدای کار به آن واقف باشند.
سال ۹۲، شــروع به کار دولت قبل باعث »پایان انتظارات تورمی و 
شــروع خوش بینی به  آینده« شد که نتیجه اش سقوط تورم مسکن 
به صورت پایدار و ثبات سه ســاله قیمت آپارتمان بود. در آن زمان، 
این »عبور پرقدرت بازار ملک از جهش ســال های ۹۱ و بهار ۹۲« 
باعث شــد تنها مطالبه خانه اولی ها از دولت وقت، »افزایش قدرت 

خرید مسکن« باشد.
اما در ســال ۱۴۰۰، شــروع به کار دولت جدید نتوانست آن طور که 
باید »تورم مسکن« را از طریق »انتظارات کاهشی« مهار کند، بلکه 
برعکس، بازار مســکن که در بهار امسال از فاز »انتظارات تورمی« 
خارج شده بود، در یکی دو ماه گذشته بار دیگر تغییر جهت داده و در 
حال برگشت به  همان فاز قبلی است. امروز مطالبه اول خانه اولی ها 
از دولت جدید، »شکســت غول تورم مسکن« و مطالبه بعدی شان 
»ترمیم قدرت خرید« است. بازار معاملات مصرفی خرید خانه ویران 
شده است؛ به طوری که سهم مصرفی ها از معاملات زیر ۷۰ درصد 
است. نبض معاملات خرید مسکن در تابستان ۱۴۰۰ به  اندازه کمتر 
از یک سوم نبض متعارف یک بازار تابستانی معاملات املاک است. 
این بازار تخریب شده اســت و راه بازسازی آن در گام اول، جنس 
مالیاتــی دارد، اما نه مالیات فرعی، بلکه مالیات اصلی و تیز و برنده 

علیه سفته بازهای ملکی.
برآورد می شــود، در شهر تهران براســاس حجم معاملات دو سال 
گذشته و ســهم خریدهای غیرمصرفی در آن، نزدیک به ۱۰۰ هزار 
واحد مسکونی بلااستفاده وجود دارد که مالکانش اگر احساس کنند 
»در کوتاه مدت و بلندمدت امکان سودگیری نجومی« را ندارند، این 
واحدها را روانه بازار اجاره یا بازار فروش خواهند کرد. این تعداد واحد 
مسکونی البته به غیر از آپارتمان هایی است که طی سال های قبل تر 

به قصد سرمایه گذاری، خالی از سکنه رها شده اند.
در این حالت سیاســتگذار برای آنکه پالس پایان رشــد قیمت در 
کوتاه مدت را به  مالکان ارســال کند، لازم اســت زمینه »انتظارات 
تورمــی« را از طریق تعیین تکلیف متغیرهــای بیرونی بازار ملک 
همچون ریســک غیراقتصادی، کور کند. همچنین »دست به کار 
شدن برای اخذ مالیات سالانه از املاک« حرکت بسیار خوبی علیه 

سوداگران و ملاکان است.
اتفاقات هفته های اخیر در بازار مســکن از بابــت »مراجعه دوباره 
خریداران سرمایه ای و انصراف مجدد فروشنده ها«، هشدار خاموش 
به  دولت جدید است. این حرکات تورم ساز در بازار مسکن، تقریبا از 
نیمه دوم سال گذشته تا حدودی کاهش پیدا کرد و در بهار امسال نیز 
تقریبا از بین رفت؛ اما شروع دوباره آنها به معنای سخت شدن فرآیند 

کاهش قیمت مسکن و احیای بازار است.
هــر نوع غفلت در این دولت نســبت به  »درمــان صحیح تورم 
مســکن« نارضایتی عمومی از دولت جدید در ابتدای کار دولت 
را به همراه دارد. بخش زیادی از خانه اولی ها طی این سه سال از 
خرید مســکن و حتی اجاره یک آپارتمان مناسب محروم شدند. 
بخشی از ساکنان کلان شهرها مجبور به مهاجرت به  حومه های 
نامناســب و شبیه خوابگاه شدند. بخشــی از افراد ازدواج شان را 
به  تاخیر  انداختند؛ به امید آرام شــدن بازار مسکن و فراهم شدن 
زمینه خرید خانه. این جامعه محروم از مســکن مناسب به دنبال 

بهبود )تغییر( اوضاع است.
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رییس گروه ســرمایه گذاری اداره کل امور اقتصادی 
و دارایی خراســان شمالی گفت: در راستای تهیه طرح 
های ســرمایه گذاری بی نام در استان، مرکز خدمات 
ســرمایه گذاری اســتان ۷۵ طرح به ارزش دو هزار و 
۲۵۰ میلیــارد تومان را آماده کــرد که برای معرفی در 
سامانه درگاه سرمایه گذاری خراسان شمالی بارگذاری 

شده اند.
سید هادی حسینی در گفت و گو با خبرنگار عصراترک 
درباره آماده سازی مجوزهای سرمایه گذاری بی نام در 
استان اظهار کرد: خراسان شمالی از جمله استان هایی 

است که در این زمینه پیش قدم شده است.
حســینی گفت: تهیه این طرح در استان در دو بخش 

انجام شده است.
وی بیان کــرد: با توجه به تقســیم کاری که صورت 
گرفت، بخشــی از اجرای این طرح توســط اداره کل 
اقتصاد و دارایی در محل دفتر مرکز خدمات ســرمایه 
گذاری و بخشی دیگر نیز به طور مستقل توسط ادارات 

کل در استان تهیه و اجرا شدند.
رییس گروه ســرمایه گذاری اداره کل امور اقتصادی 
و دارایی خراســان شمالی عنوان کرد: در همین راستا، 
اداره کل اقتصاد و دارایی اســتان توانست ۷۵ طرح را 
تهیه و در مرکز خدمات ســرمایه گذاری اســتان مورد 

بررسی و مطالعه قرار دهد.
وی همچنیــن افــزود: این ۷۵ طــرح در این مرکز با 
اسناد بالادستی اســتان تطبیق داده شد همچنین اخذ 
استعلامات و اخذ موافقت اولیه این طرح ها نیز گرفته 

شدند.
حسینی خاطر نشان کرد: جانمایی اجرای این طرح ها، 

موافقــت های لازم برای تامیــن آب، برق و گاز آنها، 
انجام و بانک های عامل برای اعطای تســهیلات به 

سرمایه گذاران این طرح ها نیز مشخص شدند.
وی افــزود: این ۷۵ طرح تایید شــده به اســتانداری 
خراسان شمالی معرفی شده که این طرح ها در سامانه 
درگاه سرمایه گذاری استانداری خراسان شمالی برای 

معرفی به سرمایه گذاران بارگذاری شده اند.
در عیــن حال، رییس گروه ســرمایه گذاری اداره کل 
امور اقتصادی و دارایی خراســان شمالی خاطر نشان 
کرد: تمامی طرح های ســرمایه گــذاری بی نامی که 
تا به کنون در دو بخش اشــاره شــده، تهیه شده و در 
این سامانه بارگذاری شده اند، بیش از ۷۵ طرح است.

وی افزود: البته مطالعه بر روی طرح های جدید سرمایه 
گذاری در استان، امری است که ادامه دار خواهد بود.

حســینی در ادامــه تصریح کــرد: با تهیــه این طرح 
های ســرمایه گذاری و اخذ مجوز بــرای آنها، تمامی 
دســتورالعمل های ســخت گیرانه و موانع پیش روی 
سرمایه گذاران حذف شد و مسیر اقدام و پیگیری برای 

اجرای این طرح ها بسیار کوتاه شده است.
وی در بخش دیگری از سخن خود عنوان کرد: عنوان 
این ۷۵ طرح در بخش های صنعت و معدن ) از جمله 
تهیــه و تکمیل زنجیره های پایین دســتی آلومینیوم، 
فولاد، پتروشــیمی همچنین صنایع معدنی(، در بخش 
کشــاورزی، در بخش گردشــگری و در بخش عمران 
شهری هســتند. رییس گروه سرمایه گذاری اداره کل 
امور اقتصادی و دارایی خراسان شمالی گفت: برای این 
۷۵ طرح، ۷۷ هکتار زمین در سطح استان جانمایی شده 
است.وی افزود: ســرمایه گذاری ) سرمایه ثابت( برای 

اجــرای این ۷۵ طرح تا حــدود دو هزار و ۲۵۰ میلیارد 
تومان برآورد شده است.

حســینی خاطر نشــان کرد: در صورت تحقق سرمایه 
گذاری در اجرای این طرح هــا برای هزار و ۹۰۰ نفر 

فرصت اشتغال فراهم می شود.
وی در ادامــه با تصریح بر این مطلب که برخی از این 
طرح ها، ویژه هســتند که تا به کنون در سطح کشور 
نیز به ســرمایه گذاری بر روی آنهــا توجه و تمرکزی 
انجام نشده بود، عنوان کرد: تحقق اجرای آنها به برخی 
از نیازهای کشــور پاســخ می دهد و جایگزین واردات 

خواهد شد.
رییس گروه ســرمایه گذاری اداره کل امور اقتصادی و 
دارایی خراسان شــمالی همچنین اذعان کرد: ماهیت 
برخی از این طرح ها مشمول زمان می شود که ممکن 
اســت در نقطه ای دیگر از دنیــا همانند این طرح ها 
تهیه شــده در استان، اجرایی شــوند و رویکرد اجرایی 
و درآمدزایی این طرح های اشــاره شده استان را تحت 

الشعاع قرار دهند.
وی تاکید کرد: هر چه سریعتر باید برای جذب سرمایه 
گــذاران و بازاریابی برای اجرای ایــن طرح ها برنامه 

ریزی شود.
حسینی خاطر نشان کرد: مسئولان اجرایی استان باید 
هر چه ســریعتر درباره نحوه معرفی این فرصت های 
ســرمایه گذاری تهیه شــده که از طریق همایش، یا 
وبینــار، یا دعوت از هیات های تجــاری خارجی، یا از 
طریق دفاتر وزارت امور خارجه ایران در دیگر کشورها 
و... باشــد، تصمیم گیری کنند تا نســبت به معرفی و 

جذب سرمایه گذاران اقدام شود.

رییس دانشگاه علوم پزشکی خراسان شمالی گفت: با 
اعلام نتایج قطعی آزمایش های انجام شــده،طی ۲۴ 
ساعته گذشته وتا ظهر امروز ۸ شهریور ماه، متاسفانه 
۱۴ نفر از بیماران مبتلا به کرونا در استان فوت شدند. 
دکتر سید احمد هاشــمی افزود: با بستری ۲۰۱ بیمار 
جدید طی ۲۴ ساعت گذشــته، هم اکنون ۹۴۴ بیمار 
دارای علایم بیماری کووید ۱۹ در بیمارســتان های 

استان بستری هستند.
وی خاطرنشــان کرد: متاســفانه تعداد موارد ابتلا و 
بســتری بقدری افزایش یافته کــه دیگر تخت خالی 
وجود ندارد و بیمارســتان ها در حالــت بحرانی قرار 

دارند.
وی گفت: شــدت بیمــاری زایی همراه بــا تاخیر در 
مراجعه بیماران به مراکز درمانی و خود درمانی سبب 

افزایش میزان بستری و مرگ و میر شده است.
ظرفیت تخت های مراقبت های ویژه خراسان شمالی 

تکمیل شد
رییس دانشــگاه علوم پزشــکی، خدمات بهداشتی و 
درمانی خراســان شــمالی گفت: با افزایش بی سابقه 
موارد بستری در موج پنجم کرونا هم اکنون ظرفیت 
تخت های بخش مراقبت ویژه بیمارستان های استان 

تکمیل است.
دکتر سیداحمد هاشمی اظهار داشت: هم اینک حتی 
یک تخت خالی نیز در بخش آی. سی. یو بیمارستان 
های استان خالی نیســت و متاسفانه بیماران بدحال 

زیادی در صف انتظار این تخت ها هستند.
وی با بیان اینکه خروجی بیماران بستری کرونایی از 
بیمارستان ها بسیار کاهش یافته است، گفت: بیماران 
بدحال بیمارســتان های امام رضا)ع(، امام علی)ع( و 
تامین اجتماعی بجنورد به بیمارســتان امام حسن)ع( 
منتقل می شــوند تا خدمات درمانی پیشرفته به آنها 
ارائه شــود که ماندگاری این بیمارهــا در این مرکز 

درمانی بین ۱۰ تا ۱۲ روز است.
هاشمی با اشــاره به اینکه همچنان ۶۰ درصد تست 
های کرونا در استان مثبت اعلام می شود، خاطرنشان 
کرد: اگرچــه حدود  ۲۵۶ هزار دُز واکســن کرونا در 
اســتان دریافت شده و حدود ۳۰ درصد جمعیت هدف 
در برابر کرونا واکسینه شــده اند ولی واکسینه شدن 
دلیلی بر مبتلا نشــدن به این ویروس نیست به گونه 
ای که از شــهروندان می خواهیم نسبت رعایت شیوه 

نامه های بهداشتی همچنان پایبند باشند.
وی افزود: در این میان روند واکسیناسیون در روستاها 
نســبت به جمعیت شــهری پایین است که می توان 
بــا اقناع ســازی و آگاهی مردم از طریق رســانه ها 

واکسیناسیون این بخش را نیز سرعت بخشید.
هاشــمی اضافه کرد: در این بین شهرســتان گرمه 
در بخش واکسیناســیون روستایی نســبت به دیگر 

شهرستان های استان موفق تر عمل کرده است.

معاون اداری و پشتیبانی مجتمع صنعتی اسفراین از آغاز 
واکسیناسیون تمام کارکنان مجتمع صنعتی اسفراین در 
مقابل ویروس منحوس کرونا از روز دوشنبه ۸ شهریور ماه 
جاری خبر داد.آغاز واکسیناسیون پرسنل مجتمع صنعتی 

اسفراین از دوشنبه ۸ شهریور,
مهندس ســعید ملایی گفــت: با پیگیریهــای صورت 
گرفته توســط تیم بهداشــت مجتمع صنعتی اسفراین، 
انجام واکسیناسیون تمام کارکنان و کارگران صنایع این 
شهرستان در دستور کار علوم پزشکی شهرستان اسفراین 

قرار گرفته است. 
وی تصریح کرد: یکی از درخشان ترین گروهی که در ایام 
کرونا با وجود مخاطرات بالا نقش بسیار ارزنده و درخشانی 
در حرکت چرخ های اقتصاد کشور داشتند، صنایع بزرگ 
بودند که واقعاً مردانه ایستادگی کردند و در این مجتمع به 
دلیل رعایت پروتکل های بهداشتی و سختگیرانه ای که 
وجود داشت با توجه به حجم بسیار نیرو در محیط تولید، 

کمترین میزان ابتلا به این بیماری را داشتیم.

معاون اداری و پشتیبانی مجتمع صنعتی اسفراین با بیان 
اینکه این واکسیناسیون فقط محدود به مجتمع صنعتی 
اسفراین نیست و با تأیید دکتر کرامتی، فرماندار شهرستان 
اسفراین، پرسنل سایر صنایع این شهرستان نیز به تدریج 
واکسیناســیون را دریافت خواهند کرد خاطرنشان کرد: با 
عنایــت به نگاه ویژه دکتر علی ملک، مدیرعامل مجتمع 
صنعتی اسفراین این مجموعه در راستای مسئولیت های 
اجتماعی خود اقدامات ارزشــمندی در زمینه بهداشت و 
درمان انجام داده و کمکهای قابل توجهی در زمینه خرید 
تجهیزات لجستیک دیگر در اختیار حوزه بهداشت و درمان 
شهرستان قرار داده است که لازم است از ایشان تقدیر و 
تشکر نماییم. مهندس ملایی با بیان اینکه واکسیناسیون 
یک اقدام جدی در رفع موانع تولید اســت افزود: از شروع 
واکسیناسیون گروه های خاص در کشور، پیگیری های 
زیادی از سوی مجتمع صنعتی اسفراین صورت گرفت تا 
صنایع این شهرســتان از قبیل فولاد، لوله گستر و آذین 
فورج در فهرست صنایع زیربنایی و حساس قرار گرفته و 

در اولویت تخصیص واکسن گذاشته شوند.
وی ضمن قدردانی ویژه از دانشکده علوم پزشکی اسفراین 
و پرســنل خدوم کادر درمان که در خط مقدم مبارزه با کرونا 
ایستادگی کرده اند، اظهار کرد: در سالی که مزین به شعار تولید؛ 
پشتیبانی ها و مانع زدایی ها است؛ دکتر ایلدرآبادی، رئیس 
دانشکده علوم پزشکی اسفراین و دکتر نیک پرست، معاون 
این دانشکده، همت به خرج دادند تا به نوبه خود در رفع یکی از 
موانع بزرگ در مسیر تولید مثمرثمر باشند و بزرگترین دغدغه 
فکری، ذهنی و روحی پرســنل تولید در صنایع فولاد را رفع 

کنند؛ دست این عزیزان را به گرمی می فشاریم.
معاون اداری و پشتیبانی مجتمع صنعتی اسفراین افزود: 
پس از آنکه واکسیناســیون گروه های آسیب پذیر جامعه 
انجام شد، لازم بود تا کارگران خطوط تولید صنایع بزرگ 
از جمله مجتمع صنعتی اســفراین که در صف اول جنگ 
اقتصادی قرار دارند نیز با دریافت واکســن، بدون دغدغه 
و نگرانی، تلاش برای رونق اقتصاد و صنعت کشــور را 

ادامه دهند.

نایب رییس کمیســیون برنامه و بودجه مجلس شورای 
اسلامی گفت: تصمیمات اشــتباه در لایه های مختلف و 
بخش های گوناگون موجب نارسایی و فساد شده است که 

دولت سیزدهم باید ریشه های آن را بخشکاند.
حجت الاســلام محمدرضــا میرتاج الدینی در مراســم 
گرامیداشت شهدای هشتم شهریورماه در مصلای بجنورد 
مرکز خراســان شمالی اظهار داشــت: ارز یارانه ای فساد 

زاست و موجب شده تا رانت در اقتصاد کشور ایجاد شود.
وی تصریــح کرد: دلار چهار هزار و ۲۰۰ تومانی به اندازه 
۱۰ سال در قوه قضاییه پرونده ایجاد کرده و به افراد زیادی 
از راه های غیرقانونی ارز یارانه ای تخصیص داده شــده 

است درحالیکه جنسی نیز در قبال آن وارد نکرده اند. این 
نماینده مجلس افزود: برخی گزارش ها حاکیســت ۲۰۰ 
شــرکت صوری در این زمینه شکل گرفته و ارز یارانه ای 
کلان دریافت کرده اند و مشــخص نیست که این ارز در 
کجا هزینه شده است و تحقیق و تفحص توسط نمایندگان 
مجلس از ســال های آخر ۲ بانک مرکزی انجام می شود 
و باید مشخص شود با چه حسابی به رانت خواران ارز داده 
اند. وی ادامه داد: پنج تا ۶ میلیون تن کالای اساســی چرا 
باید در گمرک انبار شــود و اجازه ترخیص ندهند بنابراین 
این سیاســت های غلط که ماحصل قوانین و آیین نامه 
های اشتباه است باید اصلاح شود. نایب رییس کمیسیون 

برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی تثبیت قیمت ها، 
کاهش تورم، کمک به معیشت مردم و جلوگیری از رشد 
نقدینگــی را از اولویت های مجلس یازدهم عنوان و بیان 
کرد: هر چند که دولت امسال با کسری بودجه مواجه است 
اما، نمایندگان خانه ملت فعالیت های خود را برای ارتقای 
این شــاخصه ها آغاز کرده اند و ســعی می کنیم تا برای 
جبران کسری بودجه به منابع پایدار دست یابیم. وی برجام 
را چکی وصول نشــده دانست و گفت: دیپلماسی انقلابی 
باید با رویکرد عزت و اقتدار همراه باشــد و در هشت سال 
گذشــته نتیجه دیپلماسی منفعلانه را مشاهده کردیم چرا 

که اعتماد به غرب تارو پود سیاست ما را تشکیل می داد.

معاون عمرانی استاندار خراسان شمالی گفت:رسیدگی به 
مناطق حاشیه شهرها به خصوص در حوزه آبرسانی نباید 
مورد غفلت واقع شــود . غلامرضا هوائی در آیین افتتاح 
پــروژه تامین آب پایدار کلاته محمدعلی پهلوان و کلاته 
شهید آذرســا افزود: اعتبارات حوزه آب و فاضلاب استان 

۲۲۸میلیارد تومان ذکر شــده که رقم بسیار قابل توجهی 
برای پیشــبرد سریع اهداف این حوزه است .  وی تصریح 
کــرد : با همدلی و همراهی خــوب تمام ارکان حاکمیت 
استان در کنار یکدیگر بدون شک پروژه های بسیاری به 

سرانجام خواهد رسید. 

گفتنی است این پروژه با حضور نماینده ولی فقیه استان، 
معاون عمرانی استاندار ، نمایندگان مردم در مجلس شورای 
اسلامی و جمعی از مدیران استانی به ارزش ۰۰۰/۸۰۰/۱۰ 
میلیون ریال افتتاح شد که با افتتاح این پروژه بیش از ۱۰ 

هزار نفر از نعمت آب شرب پایدار برخوردار شدند.

کارشــناس پیش بینی اداره کل هواشناسی استان 
اعلام کرد: از لحاظ دمایی تا چهارشــنبه تغییرات 
قابل ملاحظــه ای نخواهیم داشــت و ماندگاری 
هوای گرم همچنان در اســتان ادامه خواهد داشت 
و جو پایــدار خواهد بود.مانــدگاری هوای گرم تا 

چهارشنبه در استان خراسان شمالی,
هادی زاده در گفتگو با خبرنگار ما اظهار داشــت: 
بررسی نقشه های پیش یابی اداره کل هواشناسی 
خراسان شمالی بیانگر ماندگاری هوای گرم و جوی 

نسبتا پایدار تا چهارشنبه در منطقه است. 
به گفته کارشناس پیش بینی اداره کل هواشناسی 
اســتان پدیده غالب تا چهارشنبه در ساعات بعد از 

ظهر وزش باد و افزایش موقت ابر خواهد بود.
این کارشــناس مســئول عنــوان کــرد: از لحاظ 
دمایــی تــا چهارشــنبه تغییرات قابــل ملاحظه 
ای نخواهیــم داشــت و مانــدگاری هــوای گرم 
 همچنــان در اســتان ادامه خواهد داشــت و جو 

پایدار خواهد بود.

فرمانده ناحیه مقاومت بسیج شهرستان از اجرای طرح 
هایی با ۳۰ میلیارد ریال اعتبار در راســتای مقابله با 
کرونا در شهرســتان مانه و سملقان در قالب قرارگاه 
مواسات و کمک مومنانه شهرستان با همکاری خیران 
خبر داد و گفت: این طرح در قالب اهدای بسته های 
معیشــتی، توزیع غذای گرم و اعطای وام اشتغال به 
آسیب دیدگان از کرونا انجام شد. سعید وطن دوست 
اظهارکــرد: از ابتدای مرداد ماه طرح توزیع چهار هزار 
و ۵۰۰ سبد معیشتی به ارزش دو میلیارد ریال در بین 

نیازمندان و آسیب دیدگان از کرونا را داشتیم. 
وی افــزود: قربانی پنجاه راس دام ســبک به ارزش 

ششصد میلیون ریال، توزیع هشتاد هزار پرس غذای 
گرم تحت قالب طرح اطعام مهدوی به ارزش دوازده 

میلیارد ریال از دیگر اقدامات این قرارگاه  بوده است.
وطن دوست، اهدای ۳۵ سری جهیزیه به ارزش ده 
میلیارد و پانصد میلیون ریال، اهدای سی عدد لوازم 
خانگــی به ارزش یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال، 
اعطای دو وام اشــتغال زایی به ارزش یک میلیارد 
ریال و احداث و مرمت ۶منزل مسکونی را از دیگر 
اقدامات قرارگاه مواسات و کمک مومنانه شهرستان 
در مرداد ماه امسال در راستای کاهش آسیب های 

کرونا نام برد.

مدیرکل کمیته امداد خراســان شــمالی گفت:۹۰ واحد 
مسکونی مددجویان تحت حمایت این نهاد که در زلزله 
گرمه و جاجرم آسیب دیده اند اکنون در حال ساخت است. 

۹۰ واحد مســکونی برای مددجویــان زلزله زده گرمه و 
جاجرم در حال احداث است,

مجید الهی راد در گفتگو با خبرنگار ما شــمار واحدهای 
آسیب دیده مددجویان مناطق زلزله زده استان را ۱۷۸ مورد 
دانســت و گفت: از این تعداد ۸۸ واحد مسکونی نیازمند 

تعمیر و ۹۰ واحد نیز نیازمند احداث هستند.
وی بابیــان اینکه عملیات اجرایی ۵۴ واحد مســکونی 
مددجویانی که در چادر ساکن بودند هم اکنون آغازشده 
است، خاطرنشان کرد: در این زمینه ۱۱ واحد مسکونی 
با پیشرفت فیزیکی ۳۵ درصد برای مددجویان شهرستان 
گرمه و در شهرســتان جاجرم هم ۴۳ واحد با پیشرفت 
فیزیکــی ۲۵ درصد در حال ســاخت اســت. وی ادامه 

داد: طی چند روز آینده نیز عملیــات اجرایی واحدهای 
باقی مانده آغاز خواهد شــد. وی گفــت: از مجموع ۹۰ 
واحد تخریب شــده در زلزله ۶۳ واحد مســکونی مربوط 
به شهرســتان جاجرم است و مابقی به شهرستان گرمه 
اختصــاص دارد. وی به اختصاص دو میلیــارد و ۸۰۰ 
میلیون تومان اعتبار برای بازسازی ۱۷۸ واحد مسکونی 
مددجویان مناطق زلزله زده این شهرستان ها اشاره کرد 
و گفــت: از این میزان اعتبار بیش از یک میلیارد تومان 
برای تعمیرات مسکن آســیب دیده مددجویان زلزله زده 
در نظر گرفته شــده است. وی مجموع خسارت واردشده 
به واحدهای مسکونی و اثاثیه مددجویان این نهاد را دو 
میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومــان عنوان کرد و گفت: یک 
میلیــارد و ۳۰۰ میلیون تومان این خســارت مربوط به 
شهرســتان گرمه و مابقی نیز به مددجویان شهرستان 

جاجرم اختصاص دارد.

شــرکت توزیع برق خراسان شمالی با همکاری اداره 
امور عشایر اسفراین تعداد ۸۰ دستگاه پنل خورشیدی 
با ظرفیت ۱۰۰ وات در آخرین روز از هفته گرامیداشت 

دولت به عشایر این شهرستان تحویل داد.
به گــزارش اتفاقیه، فرماندار اســفراین در این آیین 
تحویل پنل های خورشــیدی قابل انتقال به عشایر 
اســفراین اظهار داشــت: ارتقا و بهبود نسبی شرایط 
زندگی جامعه عشــایر از جمله اولویت های و برنامه 
های عملیاتی امسال است که تامین و توسعه واگذاری 

پنل های خورشیدی نیز در همین راستا انجام شد.

مهدی کرامتی با بیان اینکه برای تامین این پنل های 
خورشیدی  هشت میلیارد ریال اعتبار هزینه شده است  
افزود: این پنل های خورشیدی قابلیت تولید ۱۰۰ وات 

برق را دارند.
وی با اشــاره به آثار  ارزشمند زیست محیطی اجرای  
طرح اســتفاده از انرژی خورشیدی برای تامین برق 
گفت: به علت ســبک زندگی عشــایر ضرورت دارد 
تا در مورد  شــیوه تامین برق و ســایر نیازمندیهای  
اجتناب ناپذیر زندگی بصورت ویژه مورد حمایت قرار 

گیرند

جولان کرونا در سایه  عادی انگاری؛

14 فوتی و بیش از 200 بستری کرونایی جدید در استان 

معاون اداری و پشتیبانی مجتمع صنعتی اسفراین خبر داد:

آغاز واکسیناسیون پرسنل مجتمع صنعتی اسفراین 

نماینده مجلس:  ریشه های رانت اقتصادی باید خشکانده شوند

معاون عمرانی استاندار:

مناطق حاشیه شهرها نباید مورد غفلت واقع شود

 ماندگاری هوای گرم تا چهارشنبه 
در استان خراسان شمالی

فرمانده ناحیه مقاومت بسیج شهرستان مانه و سملقان عنوان کرد:

کمک ۳0 میلیارد ریالی قرارگاه مواسات مانه 
سملقان برای مقابله با کرونا

مدیرکل کمیته امداد خراسان شمالی : 

 ۹0واحد مسکونی برای مددجویان زلزله زده گرمه 
و جاجرم در حال احداث است

۸0 پنل خورشیدی قابل حمل به عشایر اسفراین تحویل شد 
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یک کارشــناس اقتصادی گفت: تا زمان تحقق ثبات 
شــرایط اقتصادی و امکان تولید سالیانه یک میلیون 
واحد مســکونی، بازار اجاره با تغییر ســاختار مشاوران 

املاک بهبود خواهد یافت.
بازار اجاره در سال های اخیر با وجود اجرای طرح های 
مختلف، همچنان نابســامان و بی ثبات است. به نظر 
کارشناســان یکی از عوامل اصلی نابســامانی در بازار 
اجاره، عدم توجه به موضوع ســاختار مشاوران املاک 
است. با توجه به اینکه سود مشاوران املاک از درصدِ 
حق کمیســیون اجاره نامه هاست، لذا آنها تمایل دارند 

تا قیمت ها را افزایش دهند.
»فرهاد بیضایی« در گفــت و گو با خبرنگار اقتصادی 
ایرنا درباره راهکار کنترل بازار اجاره تا زمان رســیدن 
به ســقف تولید یک میلیون واحد مسکونی، افزود: می 
توانیم به جای انتخاب مســیرهای سخت که نیازمند 
فعالیت عمرانی با اعتبار زیاد است از ظرفیت »تغییرات 

ساختاری« نهادهای مرتبط استفاده کنیم. 
وی گفــت: بازار اجاره نیازمند آن اســت که ســاختار 
مشــاوران املاک مورد بازبینی قرار گیرد و مشاوران 

املاک را از وضعیت لجام گسیخته فعلی رها کنیم.
به گفته این کارشــناس اقتصادی بــازار اجاره اکنون 
توســط اپراتورهای اجاره داری مدیریت می شود که 
خود عامل افزایش قیمت ها هســتند و وقتی ساختار 
اشتباه است، مدیریت قیمت ها در بازار سخت می شود.

این کارشــناس اقتصادی توضیــح داد: هر چقدر هم 

که گفته شــود واحد صنفی، بالای ســر دفاتر املاکی 
وجود دارد و ابزار نظارتی موجود است از آنجایی که هر 
واحدی مستقل کار می کند قدرت نظارت کاهش یافته 
است. مشاوران املاک از افزایش قیمت واحد مسکونی 
استقبال می کنند چون ذینفع هستند؛ برای همین باید 
اصلاحات ساختاری انجام داد و منافع مشاوران املاک 
را از وضعیت فعلی که شــامل سودگیری از درصدِ حق 

کمیسیون است به رقم ثابت تغییر دهیم.
وی گفت: زمانی که مشاوران املاک از افزایش قیمت، 
ســود نبرند و به گونه ای برنامه ریزی شود تا از ثبات 
قیمت و افزایش معاملات ســود ببرند، واسطه گری و 
دلالی کاهش یافته و بازار اجاره نیز کنترل می شــود. 
در میــان مدت، راهکار تغییر ســاختار  و در بلند مدت 
راهکار رفتن به ســمت اجاره داری حرفه ای پاسخگو 

خواهد بود.
تولید یک میلیون واحد مسکونی در سال و موانع آن

وی درباره راهکار تحقق وعده ساخت یک میلیون واحد 
مسکونی در سال که بر بهبود بازار اجاره تاثیرگذار است 
نیز، افــزود: ابتدا باید به دنبال ایجــاد ثبات اقتصادی 
باشــیم. هنگامی که کشور وارد مسیر باثبات اقتصادی 
شــود می توانیم برنامه ریزی دقیقی که دارای اهداف 

کمی است انجام دهیم.
بیضایــی افزود: در صورتی که سیاســت اقتصادی به 
ســمت کنترل وضعیت اقتصاد رود و شــاخص های 
کلان اقتصادی مثل تورم و رشد نقدینگی تحت کنترل 

باشد، امکان تحقق طرح تولید مسکن وجود دارد.
به گفته این کارشــناس اقتصادی، می توان بخشی از 
نقدینگی موجود را به ســمت مســکن هدایت کنیم و 
منابع را در این سمت به گردش درآوریم اما نکته مهم 
این اســت که حوزه های دیگر هم نیازمند ســرمایه 

گذاری است.
به گــزارش اتفاقیه به نقــل از  ایرنا یکــی از برنامه 
های جدید در بخش مســکن، تولید یک میلیون واحد 
مسکونی در سال است که وزیر جدید راه و شهرسازی 
نیز در نخستین جلسه با معاونان شهرسازی خود امکان 
تحقق این هدف را بررســی کردند. »رستم قاسمی« 
شــب گذشــته نیز اعلام کرد: امروزه سهم مستاجران 
در کشــور بالاســت. در تهران حدود ۴۰ درصد مردم 
مستاجر هســتند. بنابراین تامین مسکن برای خانوارها 

یکی از موضوعات مهم دولت است.
وی با اشاره به اینکه پنج مولفه در موضوع مسکن که 
شامل زمین، خدمات، تامین منابع مالی، مواد و مصالح 
ساختمانی، و توان فنی و مهندسی، اهمیت دارد، گفته 
اســت: بیش از ۵۰ درصد هزینه ســاخت ساختمان را 
زمین تشکیل می دهد. برای اقشار متوسط و کم درآمد 
دولت خدماتی که شامل انشعابات و سایر موارد است را 
تامین می کند. در خصوص موضوع سوم و منابع مالی 
نیز دولت برای احداث یک میلیون مسکن برای اقشار 
متوسط و میان درآمدی تامین منابع مالی و تسهیلات 

بانکی و سایر موارد را سیاست گذاری می کند.

مدیرعامل فرابورس ایران، هدف و رســالت فرابورس 
در بازار ســرمایه را راه اندازی، ایجاد و توسعه بازارهای 
مالی دانســت و گفت: در این زمینه علاوه بر پذیرش 
شرکت ها و عرضه اولیه سهام آنها، بسیاری از ابزارهای 
مالی- اسلامی نظیر انواع صکوک نیز برای نخستین بار 

وارد بازار سرمایه شد.
به گزارش اتفاقیه به نقل از فرابورس ایران، امیر هامونی 
در مراسم امضای تفاهم نامه با مرکز وکلا، کارشناسان 
رســمی و مشــاوران خانواده قوه قضائیه با بیان اینکه 
فرابورس و مرکز وکلا می توانند در موضوعات مختلفی 
همکاری متقابل و دوجانبه داشته باشند، افزود: تقویت 
حــوزه فناوری های حقوقی و کمک به تامین محتوای 
آموزش در حوزه حقوق فناوری مالی، کمک به تامین 
مالی و نظارت بر درســتی اجرای فرایندهای نواورانه 
مربوط به اقتصاد دانش بنیان و نیز توســعه سواد مالی 
از جمله زمینه هایی است که دو طرف می توانند در آن 

همکاری مشترک داشته باشند.

وی با اشاره به اینکه هدف و رسالت فرابورس ایران در 
بازار ســرمایه راه اندازی، ایجاد و توسعه بازارهای مالی 
اســت، گفت: در این زمینه علاوه بر پذیرش شرکت ها 
و عرضه اولیه ســهام آنها، بسیاری از ابزارهای مالی- 
اسلامی نظیر انواع صکوک نیز برای نخستین بار توسط 
فرابورس وارد بازار ســرمایه شــد تا دامنه تامین مالی 
بخش های مختلــف اقتصادی کشــور بیش از پیش 

گسترده تر شود.
هامونــی با یادآوری اینکه تامیــن مالی نوآوری یکی 
دیگر از محور فعالیت های  فرابورس در بازار ســرمایه 
است، ادامه داد: یکی از مهمترین محورهای همکاری 
طرفین در این تفاهم نامه استفاده از ظرفیت های تامین 
مالی فرابورس در اجــرای فرایندهای نوآورانه مربوط 
به اقتصــاد دانش بنیان اســت، ضمن آنکه اســتفاده 
از ظرفیت هــای قانونی و تجربه هــای حقوقی درباره 
مشــاوره، کارشناســی، داوری و وکالــت پرونده های 
فرابــورس و شــرکت های حاضــر در بازارهای تحت 

نظارت این مجموعه نیز به کمک مرکز وکلا، از دیگر 
مفاد این تفاهم نامه محسوب می شود.

به گفتــه مدیرعامل فرابورس ایــران، بهره برداری و 
اســتفاده متقابل از تامین محتوای آموزشــی توســط 
کارشناســان دو طرف نیز از دیگر موارد مورد توجه در 
این تفاهم نامه اســت که به ارتقای ســطح سواد مالی 

و توسعه کسب وکارهای نوپا در کشور کمک می کند.
در بخش دیگری از این مراسم »علی بهادری جهرمی« 
رییس مرکز وکلا، کارشناســان رســمی و مشاوران 
خانواده قوه قضائیه نیز با بیان اینکه این مرکز می تواند 
در حوزه های پژوهشی و کارشناسی حقوقی، همکاری 
مشترکی با فرابورس داشته باشد، اظهارداشت: استفاده 
متقابل مرکز و فرابورس از تامین محتوای آموزشــی 
توسط کارشناسان و مدرســان یکدیگر، توجه ویژه به 
موضوع ارتقای ســواد مالــی و همچنین ارائه خدمات 
وکالتی و حقوقی، از دیگر موضوعاتی هســتند که در 

این تفاهم نامه مدنظر قرار گرفته  است.

مدیر پروژه کارت های اعتباری شــرکت ســپرده گذاری 
مرکزی آخرین وضعیت اعطای کارت اعتباری سهام عدالت 

را تشریح کرد.
ســمیه محمدی در گفت و گو با ایســنا، بــا بیان اینکه 
مشــمولان سهام عدالت همچنان می توانند برای دریافت 
کارت اعتباری ســهام عدالت اقدام کننــد، اظهار کرد: از 
ابتدای ســال تا پایان مرداد ماه، بیــش از ۵۰ هزار نفر به 
روش مســتقیم )مشمولانی که روش مســتقیم را برای 
مدیریت سهام خود انتخاب کرده بودند( و بیش از ۵۰ هزار 
نفر به صورت غیرمستقیم )مشمولانی که روش مستقیم را 
برای مدیریت سهام خود انتخاب کرده بودند( توثیق سهام 
عدالت را انجام داده اند. تعداد ۱۳۵۲ درخواســت نیز رفع 

توثیق داشته ایم.
وی ادامه داد: مشــمولان می توانند برای وثیقه گذاشتن 
سهام عدالت و دریافت کارت اعتباری سهام عدالت به یکی 

از دو بانک ملی یا تجارت مراجعه کنند.
جزئیات کارت اعتباری سهام عدالت

بر اساس این گزارش، دریافت کارت اعتباری سهام عدالت 
از ۲۵ بهمن سال گذشته برای مشمولان این سهام امکان 
پذیر شــده اســت و تا کنون فقط دو بانک برای اعطای 

ایــن کارت اعلام آمادگی کرده اند و متقاضیان می توانند 
به صورت غیرحضــوری کارت خود را دریافت کنند. البته 
اگر مشــمولان مستقیم حتی یک سهم از پرتفوی خود را 

فروخته باشند، نمی توانند کارت اعتباری را دریافت کنند.
همچنین اگر یک مرجع قانونی به شــرکت سپرده گذاری 
نامه داده باشد که بر اساس آن سهام فرد توقیف شده باشد، 

آن فرد نمی تواند کارت اعتباری دریافت کند.
با وجود آنکه به گفته مسئولان، مذاکرات با ۱۰ بانک برای 
ارائه خدمت مذکور ادامه دارد اما تا کنون فقط دو بانک ملی 
و تجارت برای اعطای کارت اعتباری اعلام آمادگی کرده 
اند. بنابراین مشــمولان برای دریافت کارت اعتباری فقط 
باید به یکی از دو بانک مذکور مراجعه کنند. البته نیازی به 
مراجعه حضوری نیست و خدمات به صورت غیر حضوری 
ارائه می شود. مشــمولان در مرحله نخست حتما باید در 
سامانه سجام به نشــانی www.sejam.ir ثبت نام کرده 

باشند تا اطلاعات هویتی آن ها ثبت شده باشد.
پس از آن بــرای دریافت کارت اعتبــاری از بانک ملی، 
مشمولان مستقیم باید بانک ملی را به عنوان کارگزار خود 
انتخاب کنند)می توانند از طریق تغییر کارگزار ناظر این کار 
را انجام دهند( سپس مشتریانی که بانک ملی ایران را به 

عنوان کارگزار سهام عدالتشان انتخاب کرده اند می توانند تا 
۵۰ درصد ارزش روز سهام عدالت خود را تسهیلات کارت 

اعتباری درخواست کنند.
بر این اساس، فرد متقاضی باید به یکی از اپلیکیشن های 
ایوا، بله یا شــصت بانک ملی ایران مراجعه کرده و پس از 
آن  گزینه نشان بانک در هر کدام از اپلیکیشن ها را انتخاب 
کند. بعد از آن  گزینه هویت ســنجی را انتخاب و مراحل 
مربوطه را انجام دهد و ســپس باید به نشان اعتباری وارد 

شده و درخواست تسهیلات کند.
چنانچه متقاضی مایل باشــد کارت اعتبــاری را از بانک 
تجارت دریافت کند، باید درخواســت خود را در اپلیکیشن 
زمــرد بانک تجارت ثبت کند و پس از آن، بانک نســبت 
به اســتعلام تعداد سهام عدالت و توثیق آن برای پرداخت 
تســهیلات اقدام کرده و پس از گذراندن سایر استعلام ها، 
مبلغ تسهیلات، سود تسهیلات، مبلغ اقساط و ... را تعیین 
و به مشــتری اعلام و وجه تسهیلات را به شماره حساب 
متقاضی تسهیلات واریز می کند. بر این اساس، تسهیلات 
مذکور سه ساله اســت و نیاز به مدرکی و ضامنی ندارد و 
متقاضیان اگر در بازه یک ماهه این تســهیلات را تسویه 

کنند هیج گونه کارمزدی از آن ها دریافت نمی شود.  

بــه گــزارش اتفاقیه به نقــل از تجارت نیوز، احســان 
خاندوزی در جمع مدیران ســازمان امور مالیاتی کشور 
گفت: تلاش کنیم در چهار سال پیش رو نسبت مالیات 
بــه تولید ناخالــص داخلی را ۵۰ درصد رشــد دهیم و 
دســتیابی به این هدف نیز باید از طریق مالیات ستانی 

هوشمند و عادلانه تحقق یابد.
خاندوزی در این جلســه بر ضــرورت تحقق اهداف و 
برنامه های بالادســتی تأکید کرد و افزود: هدف گذاری 
اعلام شده توسط ریاســت جمهور، میثاق تعهد سازمان 
امور مالیاتــی با رئیس جمهور، وزیــر اقتصاد و مجلس 

شورای اسلامی است.

آسیب از شیوه های مالیات ستانی ناکارآمد و سنتی
وزیــر اقتصاد گفت: ما، هم از شــیوه های مالیات ســتانی 
ناکارآمد و سنتی و هم، از شیوه های مالیات ستانی ناعادلانه 
که موجب اجحاف به گروه های مختلف اجتماعی می شود 

آسیب دیده ایم.
وی با اشاره به اهمیت عملکرد سازمان امور مالیاتی کشور 
به عنوان یک بازوی مهم درآمدزایی دولت در کنار ســایر 
دستگاه ها گفت: بنده تعهد داده ام در مدت این چهار سال 
تلاش کنیم نســبت مالیات به تولید ناخالص داخلی را ۵۰ 
درصد افزایش دهیم، اما با قید اینکه مالیات ستانی هوشمند 
و عادلانه باشــد، چرا که در هر دو زمینه به شدت آسیب 

دیده ایم.
وزیــر امور اقتصادی و دارایی افزود: بنده به عنوان یک 
فرد که خاستگاهش دانشگاه است این را می گویم، الان 
دوران بحث های نظری نیســت، چرا که به اندازه کافی 
به این مباحث نظری پرداخته شــده است و اکنون باید 
تلاش کنیم از کلیات و نظریه ها بگذریم و در نظر داشته 

باشیم که این سال های پیش  رو سال های کار است.
خاندوزی افزود: انتظار می رود برنامه های اجرایی تحقق این 
اهداف طی ســه روز در دو لایه برنامه های کوتاه مدت )تا 
پایان سال ۱۴۰۰( و بلندمدت )تا پایان دولت( در نشستی با 

ریاست سازمان امور مالیاتی بررسی و نهایی شود.

سخنگوی وزارت امور خارجه موضوع برجام نیاز به میانجی 
ندارد، گفت: در جلســه مشــترک وزارت خارجــه و وزارت 
بهداشت در روز پنچ شنبه هفته گذشته تصمیمات خوبی برای 
تسریع واردات واکسن کرونا از نقاط مختلف جهان گرفته شد.

به گزارش اتفاقیه به نقل از  تجارت نیوز، سعید خطیب زاده، 
سخنگوی وزارت امور خارجه در نشست هفتگی خود که با 
حضور رسانه های داخلی و خارجی برگزار شده بود، با اشاره به 
سفر اخیر وزیر امور خارجه کشورمان به سوریه گفت: ایشان 

بامداد امروز به تهران بازگشتند.
او با اشاره به جلسه مشترک وزارت خارجه و وزارت بهداشت 
در روز پنچ شنبه هفته گذشته در مورد تسریع واردات واکسن 
کرونا گفت: در این جلســه تصمیمات خوبی برای تســریع 

واردات واکسن کرونا از نقاط مختلف جهان گرفته شد .
خطیب زاده در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه با توجه به 
برخی از اظهارات مقامات عراقی در جریان نشست بغداد آیا 
قرار است بغداد و یا کشوری بین ایران و آمریکا در ارتباط با 
موضوع برجام میانجی گری کند، گفت: موضوع برجام نیاز به 
میانجی ندارد. ما با آمریکا در وین و یا جای دیگر گفت وگوی 
مستقیم و غیرمســتقیمی نداریم و گفت وگوها در وین بین 

ایران و ۱+۴ انجام شده است.
وی با بیــان اینکه آنچه که اکنون از ســوی دولت آمریکا 
صورت گرفته پافشاری بر سیاست های شکست خورده دولت 
ترامپ است، گفت: ما متأسفانه هیچ تغییری از سوی دولت 
واشنگتن در رفتار مشاهده نکرده ایم و آن ها با تکرار همان 
رفتارها و سیاست های دولت قبل آمریکا به دنبال رسیدن به 
نتایج بهتری هستند. آن ها باید در رفتار خود و اعمال فشار 
حداکثری علیه ملت ایران که در واقع تروریســم اقتصادی 
است تجدید نظر کنند و در آن صورت است که خواهند دید 
که مسیر گفت وگوها در وین به خوبی طی می شود. آنچه که 

در مذاکرات وین باقــی مانده به خاطر لجبازی و رفتارهای 
غیرمنطقی طرف آمریکایی و غربی است و اگر تغییر رفتاری 

صورت بگیرد برجام قابل احیا خواهد بود.
خطیــب زاده تأکید کــرد: برجام در فضایــی جدا از منطقه 

پیگیری می شود و مسیر خود را طی می کند.
این دیپلمات ارشد کشورمان در پاسخ به این سوال که آیا در 
حاشیه نشست بغداد گفت وگویی بین ایران و عربستان انجام 
شده است، گفت: در مورد عربستان، بیشتر از گفت وگوهایی 
که پیش از این در بغداد صورت گرفته گفت وگویی بین ایران 
و عربستان انجام نشده و در نشست بغداد شاهد گفت وگوی 

جدیدی نبودیم.
وی در پاســخ به سوال دیگری در مورد موضوع عربستان و 
گفت وگوها بین دو کشور تصریح کرد: تاکنون سه دور گفت 
وگو بین دو کشور برگزار شده است و در صورت لزوم دورهای 
بعدی برگزار می شود و ما از نقش سازنده عراق هم در این 

زمینه تقدیر و تشکر می کنیم.
خطیب زاده همچنین در پاسخ به این سوال که آیا بن بستی 
در مذاکرات ایران و عربستان صورت گرفته که این مذاکرات 
ادامه پیدا نکرده یا اینکه ادامه این مذاکرات نیز منتظر ادامه 
تغییرات در ایران و اســتقرار دولت جدید است، تصریح کرد: 
عربستان همسایه ما در این منطقه است. ما و عربستان نقاط 
اشتراکی زیادی برای صلح و ثبات در این منطقه داریم. ایران 
هیچ گاه دســت دوستی خود را از ریاض دریغ نکرده است و 
هرگاه در عربســتان این اراده ایجاد شده است که براساس 
سازوکار منطقه ای عمل کند و در این مسیر حرکتی داشته 

باشد با استقبال ایران روبرو شده است.
وی تأکید کرد: هیچ بن بســتی میان این دو کشــور بزرگ 
نیســت که قابل حل نباشد و تنها به اراده سیاسی و به اقدام 
در پایتخت های دو کشور نیاز دارد و این امر می تواند کمک 

کننده باشد.
خطیب زاده در پاسخ به این سوال که آیا بحث مبادله زندانیان 
بین ایران و آمریکا از دستور خارج شده است یا اینکه با ادامه 
مذاکرات وین این موضوع نیز همچنان پیگیری خواهد شد؟ 
تصریح کرد: موضوع آزادی زندانیان ایرانی که به بهانه های 
واهی توســط آمریکا در این کشــور یا کشورهای دیگر به 
گروگان گرفته شــده اند چیزی نیســت که از دستور کار ما 
خارج شــود و اگر آمریکا این موضوع را تســهیل کند و به 
تعهدات خود در این زمینه عمل کند این مسئله برای گفت 

وگوهای وین نیز بهتر است.
وی ادامه داد: آنچه که در این زمینه توافق شده بود به دلیل 
کارشکنی های آشــکار آمریکا در شب آخر انجام نشد و اگر 
امروز آمریکایی ها به توافق انجام شده عمل کنند، فردا این 
زندانیان آزاد می شــوند. وی در پاسخ به این سوال که آیا در 
حاشیه نشســت بغداد گفت وگوهایی بین ایران و برخی از 
کشورها از جمله مصر انجام شده است یا خیر، گفت: عموما 
در جریان برگزاری اجــلاس های بین المللی و منطقه ای 
رایزنی های مختلفی بین کشورهای شرکت کننده به سبک 
و سیاق های مختلفی انجام می شود. برخی از این مذاکرات 
دوجانبه، برخی چندجانبه و برخی نیز در حاشیه آن اجلاس 
انجام می شود و همان طور که خودتان نیز مشاهده کردید در 
جریان نشست بغداد گفت وگوهایی بین آقای امیرعبداللهیان 

و رئیس جمهور مصر صورت گرفت.
سخنگوی وزارت امور خارجه در بخش دیگری از این نشست 
با تاکید بر این که ما از تشــکیل دولت فراگیر در افغانستان 
که بازتاب دهنده ترکیب جمعیتی و قومی و خواســت مردم 
افغانســتان باشد حمایت می کنیم نه یک دولت حداقلی در 
برابر اکثریت گفت : ما برای برگزاری دور دوم گفت وگوهای 

بین افغانی اعلام آمادگی کرده ایم .

مدیرعامل فرابورس ایران:راهکار کنترل و ساماندهی بازار اجاره چیست؟

هدف و رسالت فرابورس در بازار سرمایه، توسعه بازارهای مالی است

آخرین وضعیت اعطای کارت اعتباری سهام عدالت

وزیر اقتصاد:نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی افزایش می یابد

تصمیمات وزارت امور خارجه درباره واردات واکسن

 مزارع خراسان شمالی
 جولانگاه گراز وحشي

گروه گزارش / الهام آقایی 
به گزارش اتفاقیه، خشکسالي هاي اخیر و کمبود 
آب در اســتان خراسان شــمالي باعث تخریب 
زیســتگاه هاي حیات وحش و هجوم گونه هاي 
مختلف حیوانات به شهرها و روستاهاي مختلف 
این استان شده است که از جمله این خسارت ها 
حمله گرازها به مزارع شهرستان اسفراین است.

گرازهــا با تخریب مــزارع و باغ هــاي برخي 
شهرســتان هاي خراسان شمالي نتیجه زحمات 
یکســاله آن ها را به تاراج برده و تمام زحمات 
کشــاورزان را بر باد می دهد و گاهی نیز شاهد 
خســارت وحمله پلنگ بــه دام ها گزارش می 

شود.
این حیوانات کــه به دلیل عوامــل مختلف از 
جمله خشکســالي دیگــر قادر بــه زندگي در 
زیستگاه هایشــان نیســتند براي خوردن آب و 
علوفه و تهیه غذا به مزارع کشــاورزي، باغ ها 
و مناطق مســکوني حمله و خســارات بسیاري 
بــه محصولات کشــاورزي باغــي و دام هاي 

کشاورزان وارد مي کنند.

 گرازهای وحشي نتیجه زحمت کشاورزان 
خراسان شمالي را به تاراج می برند

یکی از کشــاورزان با گلایه از حمله گرازها به 
مــزارع و محصولات خود مــی گوید: تخریب 
حملــه گراز به محصولات ســبب ضرر و زیان 
به کشــاورزان شده اســت به طوریکه برخي از 
روســتائیان از جمع آوري باقیمانده محصولات 

خود که آسیب زیادي دیده اند، منصرف شدند.
یکی از کشــاورزان استان نیز می گوید: امسال 
نیز همانند سال های گذشته شاهد حمله گرازها 
بــه محصولاتم بودم و به علــت ترس از حمله 
هاي پیاپي گرازها که جمعیت آن ها هر ســاله 

افزایش پیدا مي کند، کشــت و زرع در مناطق 
دور دســت را رها کرده ام و تنها در زمین های 

نزدیک روستا اقدام به کاشت مي کنم.
چند نفر از کشاورزان روستایی از اسفراین نیز در 
گفت و گو با خبرنگار ما اظهار کردند: هر ســال 
حمله و ورود  گرازها به مزارع و خســارت آنها 
به محصولات را داشــتیم اما امسال حمله گراز 
بیشترشــده واین حیوان بیشتر برای یافتن غذا 

به مزارع می آیند.
کشاورزان با بیان اینکه برای کاشت محصولات 
پنبه و گوجه فرنگی وســایر صیفی جات در این 
شرایط خشکســالی و گرانی هزینه های زیادی 
متحمل شــده ایم و اکنون که زمان به حاصل 
نشستن محصول است شــاهد حمله گرازها در 
نیمه شب هســتیم که خرابی و زیان زیادی به 

محصولات وارد می کند.
کشاورزان محدوده ای از یک روستا در اسفراین 
نیز بــا بیان اینکه زحمت زیادی برای کاشــت 
محصولات کشیده اند، می گوید: اکنون چاره ای 
نداریم و چند نفر از کشاورزان مجبوریم  تا شب 
ها سر زمین هایمان بخوابیم و از محصولاتمان 

در برابر حمله گرازها مراقب کنیم.
یکي از کشــاورزان اســفراین نیز با بیان اینکه 
گرازها محصــولات پنبه اش را از بین برده اند، 
می گوید: با وجود اینکه کشــاورزان اسفرایني 
براي دور کــردن گرازها از روش هاي مختلفي 
استفاده مي کنند اما بیشتر مواقع این اقدامات نیز 
جــواب نداده و یک غفلت از مزرعه محصولات 

آن ها از بین مي رود.
یکــي دیگر از کشــاورزان می افزاید: ســالانه 
کشاورزان از این ناحیه خسارت زیادي مي بینند 
اما امسال حمله گراز ها به منطقه افزایش یافته 

و هم اکنون آن ها را کلافه کرده است.

یکی از کشــاورزان نیزاز مســئولان براي دفع 
این گونه حیواني درخواست کمک کرد و اظهار 
داشت: وجود گراز هاي وحشي در منطقه باعث 

ترس اهالي نیز می شود.
یکی از کشــاورزان نیز می گویــد: طبق گفته 
محیط زیست باید حصارکشی برای مزارع انجام 
شــود اما ایجاد حصارکشی برای کشاورز هزینه 

زیادی در بر دارد و گاهی غیر ممکن است.

خشكسالي و ضعیف شدن مراتع سبب حمله 
گرازها به مزارع خراسان شمالی شده است 

معاون محیط زیســت طبیعی خراســان شمالی 
در گفــت و گو با خبرنگار ما بــا بیان اینکه در 
بسیاری از مواقع عامل اصلي به وجود آمدن این 
مشکل، انســان ها و بر هم زدن زنجیره غذایي 
است، گفت: برخی مواقع شاهد تخریب  در دل 
طبیعت و تبدیل آن به زمین های کشــاورزی 
هســتیم و با دخل  تصرف طبیعت توسط انسان 

ها سبب تخریب زیستگاه ها می شود.
حبیب لشــکری با اشاره به خشکسالي و ضعیف 
شدن مراتع گفت: مباحث مربوط به حمله گرازها  
یا خوک وحشی بیشتر به علت کمبود غذاي این 
گونه جانوري است که گرازها براي دستیابي به 

غذا به باغ ها و مزارع حمله ور مي شوند.
وي به کشــاورزان توصیه کرد تا با ایجاد موانع 
مختلف از جمله حصار کشي با گل ، چوب و یا 
با حضور فیزیکی نسبت به ورود حیوانات وحشي 

به مزارع و باغ هاي خود اقدام کنند.
وی بــا بیان اینکه محیط زیســت هیچ تعهدی 
بــرای پرداخت خســارت در ایــن زمینه ندارد، 
افزود: در مرحلــه اول راه کارهایي براي مقابله 
با هجوم حیوانات به زمین هاي کشــاورزي از 
جمله حصار کشي و اقدامات حفاظتی ارائه شده 

است که اگر این اقدمات جوابگو نبود در مرحله 
بعد محیط زیست نسبت به مجوز دفع حیوانات 
وحشی و ترســاندن آنها می کند اگر این اقدام 
نیز پاسخگو نبود مجوز برای کشتن درصدی از 
این حیوان اقدام می کنــد و در مرحله آخر اگر 
باز هم خســارت به مزارع  وارد شد کارشناسان 
محیط زیست با بازدید و بازرسی ز منطقه نسبت 
به کارشناسی و تشکیل پرونده اقدام می کنند و 
بعد از گذراندن مراحل و تایید در صورتی که در 
پایان سال درآمدی از محل اجرای قانون شکار 
وجود داشــت حدالمقدور درصدی از خسارت به 

کشاورز پرداخت شود.
وي افــزود: حمله حیوانات وحشــي به مزارع و 
حتــی دام از جمله  حمله گرگ به دام و گراز به 
مزارع از قدیم وجود داشــته و خواهد داشــت و 
امری اجتناب ناپذیر است و کشاورزان تنها باید 

فضا را براي حضور گرازها ناامن کنند.
سازمان حفاظت محیط زیست خراسان شمالي 
گفت: متاسفانه تخریب زیستگاه ها و همچنین 
بر اثرکاهش بارندگی و وقوع خشکسالی در سال 
های اخیر نیز از عوامل به وجود آمدن شــرایط  

موجود است.
وي افزود: در مواقعی که کشــاورزان به محیط 
زیست اطلاع دهند کارشناسان در منطقه حضور 
خواهنــد یافت و با توجه بــه جمعیت گرازها و 
حملــه آنان به مزارع مجــوز دفع گراز را که در 
مرحله اول با روش تولید صدا و ترساندن گراز و 
در مراحل بعدی اگر نیاز بود کشــتن درصدی از 

آن ها را صادر خواهد کرد.
در بخــش دیگــري از ســخنانش همچنین از 
کشــاورزان خواست نســبت به حصار کشي و 
ناامن کردن منطقه بــراي وجود وحوش اقدام 
کنند و افــزود: با ایجاد آتــش، آلودگي صوتي 

گرازها از منطقه دور خواهند شد.
وي گفــت: گونــه هایــي مختلفــی از جمله 
خوک، گرگ و ســایرحیوانات باعث خسارت به 
کشاورزان مي شــود که تاکنون در این استان 
بیشــتر با حمله گراز ها و تشــی به محصولات 
کشاورزی و حمله گرگ به دام مواجه شده ایم.

کاهش حمله پلنگ به دام به یک پنجم
رئیس حفاظــت محیط زیســت بجنورد گفت: 
امســال حملــه پلنگ بــه دام هــا در محدوده 
روســتا های کچرانلو، فیروزه، آلاداغ، گریوان و 

نیستان به یک پنجم کاهش یافته است.
محمد خالقــی نیز در خصــوص کاهش حمله 
پلنگ به صداوســیما گفت: امسال حمله پلنگ 
به دام های بخصوص در محدوده روســتا های 
کچرانلو، فیروزه، آلاداغ، گیروان و نیســتانه به 

یک پنجم کاهش یافته است.

علت را کشانده شدن شمار قابل توجهی از قوچ 
و میش های منطقه سالوک اسفراین به ارتفاعات 
بجنورد عنوان کرد و افزود: جمعیت مناسب این 
گونه جانوری در ارتفاعات روستا ها سبب شده تا 

طعمه مورد نیاز پلنگ افزایش یابد.
وی با بیان اینکه ســال های گذشته هر دو روز 
یک بار حمله پلنگ از روستای کچرانلو گزارش 
می شد گفت: میزان خسارت های ناشی از حمله 
پلنگ در سال۹۹ بسیار زیاد بود، اما خوشبختانه 
امسال کمتر اســت، البته امسال پلنگ بار ها در 
اطراف روســتا ها مشاهده شــده، اما پرسه این 

حیوان منجر به خسارت نشده است.
رئیس حفاظت محیط زیســت بجنــورد افزود: 
پارسال ۳۷مورد خسارت از حمله پلنگ گزارش 
شد که در حمله پلنگ سه قلاده سگ، ۳۰راس 

میش، دو راس قوچ و دو راس بز تلف شد.
جمعیت قوچ و میش در منطقه سالوک بیش از 

دو هزار راس برآورد شده است.
پیشــتر نیز مدیرکل محیط زیست استان اعلام 
کرده بود از زمانی که کرونا شــیوع پیدا کرده و 
مردم و گردشــگران کمتر از گذشته در طبیعت 
به گشــت و گذار می پردازنــد، جمعیت قوچ و 
میش های منطقه افزایش یافته و این امر سبب 
شده تا حمله پلنگ به دام در روستا های اطراف 

کاهش قابل توجهی یابد.
در خراســان شــمالی ۶۵ گونه پستاندار از ۱۹۷ 

گونه موجود در کشور وجود دارد.
اداره کل حفاظت محیط زیست خراسان شمالی 
مناطق حفاظت شده و پارک های ملی سالوک، 
ســاریگل و ضامن آهو، مناطق حفاظت شــده 
قرخود، گلول، ســرانی و پناهگاه حیات وحش 
میاندشــت جاجرم را که محل زیست پلنگ ها 
می باشــد، با گســتره ۱۹۷هزار هکتار مدیریت 

می کند.
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بیش از ۳0 درصد جمعیت بالای 1۸ 
سال استان واکسینه شدند 

رئیس دانشگاه علوم پزشــکی خراسان شمالی گفت: جمعیت 
بالای ۱۸ سال در استان حدود ۵۳۰ هزار نفر است که تاکنون 
بیش از ۳۰ درصد این جمعیت واکســن کووید را دریافت کرده 

اند.
دکتر سید احمد هاشمی افزود: ۲۳۳هزار نفر در روستاهای استان 
بالای ۱۸ ســال ســن دارند و تاکنون ۲۵ درصد این جمعیت 
واکسینه شــده اند همچنین در جمعیت شهری نیز ۳۴ درصد 

افراد بالای ۱۸ سال واکسن کووید را دریافت کرده اند.
وی تصریــح کرد: با هدف گذاری صورت گرفته در اســتان و 
افزایش تعداد مراکز واکسیناسیون و تلاش مضاعف همکاران 
در این مراکز، میانگین واکسیناسیون در استان از میزان متوسط 

کشوری بالاتر است.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی خراسان شمالی گفت: تاکنون ۲۵۶ 
هزار دوز واکسن کووید وارد استان شده است و تمامی واکسن 
ها در بین مراکز بهداشت شهرستان ها به منظور واکسیناسیون 

گروه های هدف، توزیع شده است.

تشدید نظارت ها بر وضعیت کیفی 
محصولات فولادی در سطح بازار 

خراسان شمالی
مدیر کل استاندارد خراسان شمالی گفت: با توجه به گزارشات 
واصله از سازمان ملی استاندارد ایران  درخصوص عرضه فرآورده 
های فولادی مشکوک از نظر کیفی در برخی استان ها  ،کنترل 
مضاعف نظارت ها بر وضعیت کیفیت محصولات عرضه شده 
مذکور در اســتان توسط کارشناسان اداره کل در دست بررسی 
قرار گرفت. فهیمه مهمان نواز افزود: در راســتای طرح اجرای 
هماهنگ استانداردها)طاها(، کنترل مضاعف مصالح ساختمانی 
در محل مصرف و ارتقاء کیفیت محصولات فولادی در استان 
با توجه به  تجهیز آزمایشگاه مرجع مصالح ساختمانی اداره کل 
به تجهیزات آزمون محصولات و فرآورده های فولادی) شامل 
میلگرد، تیر آهن، نبشــی، ناودانی، صفحه فولادی( به صورت 
رایگان برای مهندسین ناظر و مجری ساختمان انجام می گردد.

وی در ادامه گفت : فولاد ســاختمانی مخصوصاً میلگرد نقش 
به سزایی در استحکام و مقاومت ساختمان ها دارد  و به همین 
دلیل در حال حاضر یکی از نگرانی های ما امکان سوء استفاده 
برخی از فعالین این عرصه با  توجه به شــرایط افزایش قیمت 
ها  می باشد.وی بیان کرد: تولیدکنندگان باید در راستای تولید 
خدمت و کالای با کیفیت و استاندارد تلاش کنند و به تبع آن 
مصرف کنندگان هم مسئولیت اجتماعی لازم را در خرید کالای 

استاندارد داشته باشند.

خبر

بررسی مشکل کشتارگاه صنعتی بجنورد 
توسط مسولان

به گزارش اتفاقیه، مشــکلات موجود در کشــتارگاه 
بجنورد دربازدید مشترکی که توسط معاون دادستان 
شهرســتان، امانی  به همراه حمیدی ، کارشــناس 
بهداشــت محیط  و خالقی، رئیس ســازمان محیط 
زیست و شادکام، معاون خدمات شهری شهرداری از 
مجموعه کشــتارگاه صنعتی داشتند بررسی و نظرات 

بیان شد:
مهندس شادکام  در این بازدید گفت: هم اکنون تانکر 
پسابهای کشتارگاه هرروز بارگیری و منتقل می شود.

 وی افــزود: پســابهای حاصل از شــبکه فاضلاب 
کشــتارگاه به ظرفیــت روزانه ۶ تانکر در ســپتیک 

فاضلاب  واقع در روســتای قارلق تخلیه می شــود 
وبوســوز واحد تبدیل ضایعات درکشــتارگاه تعمیر و 

مجددا به خط بهره وری اضافه شد.
شادکام تصریح کرد: راه اندازی تصفیه خانه کشتارگاه 
نیازمند ۳۰ میلیارد ریال اعتبار اســت که باید از منابع 

کمکهای دولتی تامین شود.
وی افزود: درصورت تامین و تخصیص اعتبار بوسوز 
واحد تبدیل ضایعات را درست می کنیم اما باید بدانیم 
بوی تعفن آزاردهنده شهروندان درحوالی این مرکز از 

کشتارگاه صنعتی است یا از کشتارگاه طیور است .
معاون دادستان نیز گفت : شهرداری اسناد مورد نیاز 

را برای بررسی به دادستانی ارسال کند.
امانی افزود: وضعیت کشتارگاه به نسبت گذشته خوب 
اســت اما باید امکانات و تجهیزات آن بروز رســانی 

شود.
  وی تصریــح کرد: بوی تعفن ناشــی از ســوزاندن 
امحــای دام مشــکلات زیســت محیطــی را برای 

شهروندان فراهم می آورد.
خالقی رئیس ســازمان محیط زیســت نیــز در این 
بازیدبا بیان اینکه بزرگترین مشکل کشتارگاه در دفع 
فاضلاب مشاهده می شود، گفت: این مشکل نیازمند 

اصلاح و بروز رسانی تجهیزات و امکانات است .

این روزها و در شــرایط اوج پیــک پنجم کرونای 
وحشی٬ این ویروس منحوس قربانیان خود را از هر 
سن و ســالی انتخاب می کند و هیچ استثنائی قائل 
نیســت و آن ها که این ویروس را ساده می گیرند٬ 

بیش از همه در دام مرگ می افتند.
به گــزارش اتفاقیه بــه نقل خبرگزاری تســنیم ، 
حال وهوای این روزهای غسالخانه و آرامستان های 
بجنورد٬ حال وهوایی سیاه و کرونازده است. روزانه 
بیش از ۱۵ متوفای کرونایی که روزهای گذشــته 
با پای خودشــان به بیمارستان رفته بودند٬ سوار بر 
آمبولانس های سازمان آرامســتان ها٬ وارد بهشت 

جاوید بجنورد می شــوند و یک به یک اسیر خاک 
می شوند.خستگی و فرســودگی در چهره کارکنان 
سازمان آرامستان ها مشهود است و غسال های این 
سازمان می گویند٬ این روزها حتی فرصت تعویض 
لباس و خوردن و آشامیدن را تا پاسی از شب ندارند.

بی توجهی و ســاده انگاری کنار عــدم تدبیر برای 
جلوگیری از ورود موج هــای مختلف کرونا٬ ضربه 
خود را بر پیکره جمعیتی کشور زده است و در حالی 
که خراسان شمالی در ماه های میانی سال گذشته٬ 
در بسیاری از روزها٬ هیچ مورد فوتی کرونا نداشت٬ 
این روزها با رکوردشکنی بی سابقه به تعداد ۱۸ مورد 

فوتی در روز هم رسیده است!
ســردخانه  وضعیــت  از  درمــان  کادر  روایــت 
بیمارســتان های اســتان هم روایتی مشابه همین 
داستان است، ســردخانه ها مملو از اجساد کرونایی 
اســت که یک به یک تحویــل خانواده ها و راهی 
آرامســتان ها می شــود، اجســادی که حتی اقوام 
درجه یک هم برای تطهیر و تغســیل برخی از آنان 
مراجعــه نمی کنند! راه فرار از ایــن بحران فقط در 
مراقبت های شــخصی و اجتماعی اســت، در خانه 
بمانید که کرونا در کمین مراســمات و دورهمی ها 

است.

همزمان با گرامیداشت هفته دولت، ۲۴ پروژه نوسازی 
مدارس بــا زیربنای ۱۱ هــزار و ۳۳۷ متر مربع روز 
یکشنبه در شهرســتان های مختلف استان خراسان 

شمالی افتتاح شد.
امین فلاح کوشکی اظهار داشــت: برای اجرای این 

پروژه ها ۲۴۱ میلیارد ریال اعتبار هزینه شده است.
 وی افــزود: این پروژه ها شــامل ۱۴ مدرســه با ۵۲ 

کلاس درس، اجرای چمن مصنوعی ۹ سالن ورزشی 
تمام شهرستانهای استان و یک باب خوابگاه آموزشی 

می باشد
وی گفــت: از این تعداد ۶ پــروژه یا ۲۵ درصد پروژه 
ها شــامل مشــارکت در احداث، آموزشــگاه مسکن 
مهر شــماره ۲ شیروان، آموزشــگاه فرطان اسفراین 
، مشــارکت در احداث سه مدرســه روستای بویاقلی، 

کاریز، و قزل در شهرستان راز و جرگلان و آموزشگاه 
روستای سلیمان آباد فاروج با مشارکت خیرین مدرسه 

ساز است.
فــلاح اظهار داشــت: اعتبار این پــروژه ها از محل 
اعتبــارات ســفر مقــام معظــم رهبــری، اعتبارات 
 اســتانی و ملی و مشــارکت خیرین مدرســه ســاز 

تامین شده است.

صف تدفین جان باختگان کرونایی در آرامستان های بجنورد

24 پروژه نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس خراسان شمالی افتتاح شد

پروژه شبکه آبیاری و زهکشی پایاب سد چندیر واقع 
در شهرســتان راز و جــرگلان در هفته دولت بهره 
برداری شد.شبکه آبیاری و زهکشی پایاب سد چندیر 

بهره برداری شد,
به گــزارش اتفاقیه، این پروژه بهره برداری شــده  
تامین آب ۱۴ روستا که فعالیت اصلی آنان کشاورزی 
اســت و در پایین دست این سد مســتقر هستند را 

پوشش می دهد.

بر اســاس این گزارش، برای اجرا و بهره برداری از 
این شــبکه آبیاری و زهکشــی بیش از ۱۲ میلیارد 

تومان اعتبار هزینه شده است.
راندمــان آبیــاری در زمین های کشــاورزی تحت 
پوشــش این پروژه از ۳۰ درصــد به ۶۰ درصد ارتقا 
پیدا می کند.همچنین با تلاش و اقدام شــرکت آب 
و فاضلاب اســتان تنش آبی هفت روســتا در این 

شهرستان نیز رفع شد.

مدیرکل کمیته امداد خراســان شمالی از راه اندازی 
۸۲۴ شــغل جدید در پنج ماهه ابتدای امســال برای 

مددجویان تحت حمایت این نهاد خبر داد.
مجیــد الهی راد بابیــان اینکه برای ۸۲۴ اشــتغال 
مستقیم ایجادشده ۲۸ میلیارد و ۶۳۰ میلیون تومان 
اعتبار هزینه شــده است، افزود: ۵۴۶ طرح از طریق 
دریافت تســهیلات قرض الحســنه بانکی به ارزش 

بیش از ۲۶ میلیارد تومان راه اندازی شده است.

وی با اشاره به اینکه امســال درمجموع ۲۴۶ میلیارد 
تومان اعتبار به اشــتغال مددجویان تحت حمایت این 
نهاد اختصاص یافته اســت افزود: اکنون ۱۲ درصد این 
منابع جذب و هزینه شــده است. مدیرکل کمیته امداد 
خراسان شمالی بابیان اینکه توانمندسازی و خودکفایی 
مددجویان از برنامه های این نهاد است، افزود: تسهیلات 
اشتغال زایی در حوزه های دام پروری، کشاورزی، خدمات، 

صنعت و صنایع دستی و... پرداخت شده است.

شبکه آبیاری و زهکشی پایاب سد چندیر بهره 
برداری شد

راه اندازی ۸24 شغل جدید برای مددجویان کمیته 
امداد خراسان شمالی


